
h t t p : / / i r a n n e w s p a p e r . i r

12
ویژه نامــه ســفر رئیس جمهــور بــه روســیه ê د ی مــاه 1400

ظرفیت هــای موجــود ترانزیتی بــرای ما به عنوان یــک ظرفیت، مهم 
اســت و نمی توانیــم بگوییــم هیچکــدام جایگزیــن باشــد، بلکــه باید 

مکمل یکدیگر باشند.
مسیر آذربایجان کاماً مورد استقبال تجار و رانندگان قرار دارد. ما 
بــا رانندگان روس هم صحبت کردیم. آنها می گفتند برای ما ســخت 
است از مسیر بیله سوار برویم؛ در نتیجه مسیر آذربایجان مهم است. 
ما باید در این مسیر تاش کنیم. بخش خصوصی ایران هم می تواند 
در راه انــدازی خــط ریلی ســرمایه گذاری کند. حرکت دیگــری که باید 
در راســتای افزایش این ظرفیت انجام دهیم این اســت که به دولت 

آذربایجان برای بازپس گیری بیوتین و واگذاری آن فشار بیاوریم.
ë بیوتین همان پروژه ای است که آقای پرند به آن اشاره کردند؟

 جلالی فر: بله  یا اینکه بخشی از کار را بگیرند و به بخش خصوصی 
مــا بدهنــد. بخش خصوصــی مــا الان تــوان دارد که ســردخانه ای که 
روی ریــل قــرار بگیــرد، مهیــا کنــد. در آســتارا می توانند ایــن را ایجاد 
کننــد و حتی بــرای این قضیه شــرکتی هم اعام آمادگی کرده اســت 
کــه هــر چقدر واگن  یا واگن های یخچالی، کانتینــر و... خریداری کنند، 
ایــن ســرمایه گذاری ها بایــد انجام شــود. در بحــث کشــتیرانی ما باید 
کشــتی ها را به روز کنیم  یــا افزایش دهیم و تخصصی کنیم. در بحث 
بنــادر جنوبــی روســیه ضعف هایــی اســت کــه نهادهایی ماننــد بنیاد 
مســتضعفان و آستان قدس و امثال اینها بیایند و سرمایه گذاری های 

زیرساختی بکنند در بنادر آنها.
 در بحث مرز زمینی ترکمنســتان ما باید مدیریت کنیم. ضعف ها 
را بایــد برطــرف کنیم.  ما در مســیر، ضعــف های زیــاد داریم که یک 
بخــش از ســرمایه گذاری اســت کــه می توانیــم  فراخــوان کنیــم و یک 
بخــش آن حاکمیتی اســت که باید انجام بشــود. یــک بخش هم این 
اســت که متأســفانه تصمیمات سازمانی داخل کشــور چالش هایی را 
ایجاد می کند. به عنوان مثال در حال حاضر که کالای صادراتی داریم 
تــا یکی دو ســال پیش بنادر ما کالاهــای صادراتی آنچنانی نداشــتند. 
الان خوشــبختانه کالاهــای صادراتــی در حــال افزایش اســت و بنادر 
مــا هیچ تخفیف نداده اند. اگر شــما بــه بنادر شــمالی بروید تخفیفی 
در هزینه ها نیســت.خواهش بنده این اســت که رئیس ســازمان بنادر 
کشــور روی هزینه های انبارداری کالاهای صادراتی تخفیف دهد  یا با 

ماحظاتی مقداری تسهیل و کمک به راه افتادن این قضیه کند.
بخــش دیگر، همان همگرایی لجســتیکی دو کشــور اســت که باید 
انجــام شــود  یــا حمل ونقــل داخلــی. مــن ســؤالم از رئیس ســازمان 
تاکسیرانی کشور که چهار درصد سهم پایانه در هر بار بوده، به یکباره 

پنج درصد به آن اضافه کرده و به ۹ درصد رسیده است، یعنی صد و 
خرده ای افزایش در عوارض. لذا خواهش بنده این اســت که سازمان 

بازرسی ورود کند.
پرنــد: معمولًا صادرات هر کشــور بــه هرحال ابعــاد مختلفی را در 
بــر می گیرد و بخش های مختلفی باید ســود ببرند. کشــاورز، گمرک و 
افــرادی که مالیات می گیرنــد، مطمئناً در حمل ونقل هم یک کشــور 
بایــد یــک عایــدی داشــته و یک اشــتغالزایی ایجاد بشــود. بر اســاس 
تحقیقــی که بنــده شــخصاً انجــام داده ام حــدوداً روزی 250 کامیون 
مشــغول حمل کالاهای ما به روســیه هســتند، چون این کامیون ها در 
اختیار ما نیســتند و در اختیار رقیب هســتند دو مشکل ایجاد می شود. 
یکــی اینکه کنترل تجارت دســت آنها اســت و هر زمانــی که بخواهند 
با هماهنگی با واســطه های داخلــی مخصوصاً در اعیاد مختلف مثل 
کریســمس و... یا به عنــوان مثال یک مباحثی مربــوط به بحث ایجاد 
مشــکل برای فلفل دلمه که شــده بود، از این مسأله آنها سوء استفاده 
کردند و کامیون ها پشــت مرز آستارا در آذربایجان تجمع می کردند و 
به جای اینکه روزانه 250 کامیون وارد خاک ایران شود، روزی ۷0-60 
کامیون وارد می شــد و این موجب شد در همان برهه یک ماهه کرایه 
کامیون از حدود ۳500 تا ۸000 دلار افزایش پیدا کند. در نتیجه کنترل 
قیمت و بار به دست آنها افتاده است. مسأله دوم این است که حدود 
600میلیون دلار در سال برای کامیون داران غیر ایرانی و رقیب درآمد 

و از کشور ارزبری دارد.
وزارت راه و شهرســازی  و صمت اگر نیاز اســت چاره اندیشــی کند 
و موانــع قانونــی  بــرای خرید کامیــون و کانتینــر یخچالی حل شــود تا 
کامیون داران ایرانــی بتوانند بتدریج جایگزین کامیون داران خارجی 

شوند.
ë  آقــای پرنــد صادرکنندگان مــا به راحتــی می توانند پول خــود را پس

بگیرند؟ در مورد این موضوع توضیح دهید.
با روسیه من فکر می کنم شرایط خیلی بهتر از جاهای دیگر است. 
شــما اطاع دارید به هــر حال از نظر بانکی ما تحریم هســتیم ولی تا 
جایــی کــه بنده اطاع دارم مشــکاتی وجــود دارد اما به عنــوان مثال 
میربیزینــس بانــک، یک بانک مســتقل نیســت و کاً زیــر نظر قوانین 
بانک مرکزی روسیه فعالیت دارد و اطاع دارم که نظارت های بسیار 
شدیدی روی این بانک انجام می شود؛ اما به هر حال نقل و انتقالات 
بانکی انجام می شود اما مهم ترین مشکل تجار بحث قیمت نیمایی 

و بازار آزاد است.
ë مسأله تحریم روی مسأله پولی با روسیه اثر نداشته است؟

نمی توانیم بگوییم اثر نداشــته اما مقــداری به هر حال هزینه ها را 
بالا برده اما اینکه بخواهد مانع انجام کار بشود، خیر.

ë آقای جلالی فر شما در این باب چه نظری دارید؟
روی مســائل پولــی با روســیه ما خیلی مشــکل نداریم و بیشــترین 
مشــکل مــا نداشــتن منابع مالــی در آنجا بــرای واردات ما اســت. اگر 
دولــت بخواهــد در بحــث صــادرات و ارز صادراتــی و نــرخ نیمایی را 
حــذف و نرخ آزاد از صادرکنندگان خرید کند مطمئن باشــید ما برای 
تأمیــن واردات ارز بــرای کالاهــای اساســی روســیه که عمدتــاً غات و 
روغن است، به هیچ وجه به مشکل بر نمی خوریم . ما در حال حاضر 
براحتی با روســیه مبادلات داریم. مشــکلی در این قضیه نیست البته 
ســختی هایی هم دارد اما در حال انجام اســت مانند ســایر کشــورها، 
بالاخره ما هم یک ظرفیت هایی داریم و اینگونه نیست که بانک های 
ما در کشــورهای دیگر بیکار نشسته باشند. در بخش خصوصی دارند 
این انتقالات را انجام می دهند، خصوصاً با روســیه که مسیر بیزینس 

که افتخار ملی ما است.
پرنــد: ســفر جنــاب آقای رئیســی بــه روســیه را یک  فرصت بســیار 
عالــی می بینــم و این ســفر می تواند  فرصت هــای خوبی برای کشــور 
مــا و روســیه ایجــاد نمایــد. نکتــه ای کــه مــا بــه آن توجــه نکرده ایم و 
امیدوارم در این ســفر رعایت شــود این اســت که با نگاهی وسیع تر به 
رابطه با روســیه نگاه شــود. بیشــتر فکــر و اهداف ما بخــش کوچکی از 
بازار روســیه یعنی نزدیک به 2درصد از بازار 240 میلیارد دلاری بازار 
واردات این کشــور اســت یعنــی تمام تمرکزمــان روی بخش کوچکی 
از محصولات کشــاورزی و مشــکات مربــوط به تجارت کالا اســت که 
کالا بایــد دارای کیفیــت، مرکز فــروش، ترانزیــت و حمل ونقــل بدون 
مشــکل باشــد. امــا اســتراتژی های ورود بــه هر کشــوری فقــط کالایی 
نیســت. آیا افزایش صادرات 10 میلیارد دلاری صرفاً می تواند کالایی 
باشــد؟یکی از روش های دیگر ورود به بازارهای هدف، تولید مشترک 
و سرمایه گذاری مشترک است. ما از آقای رئیس جمهور تقاضا داریم 
کــه در بخــش همکاری طــرف روس جهت اجرایی شــدن توافق های 
صنعتی بین دو کشــور، تشــویق شــرکت های روس در تولید مشــترک 
بــا طرف های ایرانــی و حمایت از حضور شــرکت های خدمات فنی و 
مهندسی ایران در پروژه های آن کشور با آقای پوتین رایزنی نماید که 

شرکت های روسی در زیرساخت های کشور ما سرمایه گذاری نمایند.
ë .آقای پرند جمع بندی بفرمایید

مــن فکــر می کنم روابــط تجاری ما با روســیه رو به توســعه اســت 
بــا توجــه بــه رویکــرد دولت ســیزدهم بنــده فکــر می کنم بــا جدیتی 
کــه از مســئولان می بینــم، مســائل و مشــکاتی کــه عــرض کــردم و 
زیرســاخت هایی کــه چــه از نظر ســخت افزاری و نرم افــزاری، اینها به 
مرور حل خواهد شــد و ما شــاهد توســعه روابط تجاری خواهیم بود؛ 
اما در مورد توسعه روابط صنعتی و معدنی ما نیاز داریم که مقامات 
عالــی کشــور رایزنی نمایند که ان شــاءالله در این قســمت هم شــاهد 

توسعه باشیم.
ë .آقای جلالی فرلطفاً  شما هم جمع بندی خود را بفرمایید

مــا  فرصت هــای بســیار بزرگــی را در رابطه بــا بازار روســیه داریم و 
خواهش بنده این اســت در ســطح دولت و حوزه معاونت اقتصادی 
پیشقدم شوند و این همگرایی بین سازمانی در داخل کشور را ارزیابی 
کننــد که کدام ســازمان ها چــه کار باید می کردند و نکردنــد و آن را نیز 
در برنامه هایشــان بگذارنــد و کارهــای عقــب مانده را بــا برنامه ریزی 
جبــران نماییم و ســازمان های همتا را با کشــور هــدف روی همگرایی 
برویــم و با آنها نشســت های تخصصی داشــته باشــیم. آن وظیفه ای 
کــه دولت در اقتصاد مقاومتی بند یک ماده 10 تعیین کرده اســت که 
تسهیل گری است رسالت خود را انجام دهد؛ زیرا اگر آن بخش دولت 
کارش را انجام ندهد همین می شــود. ســرمایه گذار زحمت می کشــد 
تولیــد می کنــد و حمل ونقــل هــم حمــل می کنــد و صادر کننــده هم 
می خرد و بازاریاب شــرکت ایرانی هم در کشور روسیه بازاریابی اش را 
انجــام می دهد و محصول را می برند و دور می اندازند. در این مســیر 
حلقــه مفقوده همــان دولت بوده اســت. به همین یک نکته بســنده 
کنیــم و دولــت وظیفه خود را انجــام دهد و ســازمان ها عمل کنند که 
ان شــاءالله بتوانیم به امید خدا یک اســتراتژی درســت و عملیاتی در 
حوزه راه اندازی زنجیره ای تأمین کشور، در حوزه تولید و صادرات این 

موارد که در زنجیره تأمین است ، اتخاذ  کنیم.


